
13 فرهنگ و هنر

رویدادها
سکوت سوال برانگیز درپی بازداشت 

یکی از سرمایه گذاران سینمایی
»پولهایکثیف«کجاخرجمیشود؟

بازداش��ت یکی از تهیه کنندگان س��ریال 
ش��هرزاد، ای��ن روزه��ا حواش��ی جدی ت��ری 
 را ب��رای ای��ن مجموعه ایج��اد کرده اس��ت. 
به گ��زارش »وطن امروز« آنطور ک��ه در اخبار 
این روزهای رس��انه ها شنیده شده است، یکی 
از تهیه کنندگان ش��هرزاد، سریال پرمخاطب 
ماه های قب��ل، به اتهام اخت��اس در صندوق 
فرهنگیان، در بازداش��ت به سر می برد. شائبه 
تولید شهرزاد با »پول کثیف«، سوالات فراوانی 
را درب��اره آینده این مجموعه و دیگر فیلم های 
مورد حمایت محمد امامی به وجود آورده است. 
»شهرزاد« که در ماه های گذشته به مهم ترین 
اثر متعلق به جریان روش��نفکری بدل ش��ده 
بود، با هزینه فردی تولید ش��ده است که این 
روزها به اتهام فساد در صندوق فرهنگیان، در 
زندان به س��ر می برد. در این میان آنچه تاسف 
از ماجرای اخیر را دوچندان می کند، س��کوت 
بازیگران و چهره ه��ای اصلی این مجموعه در 
قبال این فس��اد اس��ت. آیا اینجا جایی نیست 
ک��ه هنرمن��دان از موضع دف��اع از حق لب به 
اعتراض بگش��ایند؟ در واقع در ش��رایطی که 
فس��اد اقتصادی به جریان منتسب به سینما 
رسیده است، سکوت سینماگران قابل توجیه 
اس��ت؟ یا اختاس و فس��اد اقتصادی فقط در 
غیر سینما بد است و ایراد دارد؟ معلوم نیست 
فرد بازداشت ش��ده که یکی از س��رمایه گذاران 
اصلی این روزهای سینماس��ت با پول حاصل 
از اختاس صندوق معلمان چند فیلم را مورد 
حمایت قرار داده است و در پوشش این حمایت 
به دنبال چه اهدافی بوده است اما هرچه هست 
عدم شفافیت مالی در سینمای ایران، موجب 
می شود سرمایه های سرگردان- مانند اندوخته 
صندوق معلمان تاش��گر آموزش وپرورش- به 
دست افرادی چون تهیه کننده بازداشتی سریال 
شهرزاد، برای ایجاد پوشش جهت فعالیت های 
اقتصادی آنقدر مذموم اس��ت که آس��یب های 
ج��دی را به این حوزه نی��ز وارد خواهد کرد و 
اعتبار جامعه هنری را نیز زیر سوال خواهد برد؛ 
چنانکه پیش از این نیز سرمایه گذاری افرادی 
مانند بابک زنجانی در سینما را شاهد بوده ایم 
یا برخی سرمایه گذاری های خارجی در سینما 
که از سوی جریان های شهره به فساد در فضای 
بین المللی صورت گرفته است. آخرین حلقه از 
این حمایت ها از سوی خواهر امیر قطر درباره 
فیلم فروشنده س��اخته اصغر فرهادی صورت 
گرفت.  در این بین آنچه در این برهه جدی به 
نظر می رسد، مشخص شدن تکلیف جریان های 
س��ینمایی با فسادهای مشابه اس��ت. در واقع 
وقتی بازیگر یا کارگردانی در تریبون های رسمی 
و به درس��تی نسبت به فسادهای اقتصادی در 
جامعه معترض می ش��ود، طبیعت��ا نمی تواند 
نسبت به اتهام فس��اد اقتصادی و اختاس در 
صندوق فرهنگیان از سوی تهیه کننده سریال 
شهرزاد سکوت کند، البته اگر خود در این مسیر 

منتفع  نباشد.

آغازاجراینمایشدفاعمقدسی
»آخهاینجانزدیکترهبهخدا«

نمایش »آخ��ه اینجا نزدیک ت��ره به خدا« 
به نویسندگی و کارگردانی حامد هوشیاری در 
 خان��ه نمایش اداره تئات��ر روی صحنه می رود. 
به گزارش فارس، »آخه اینجا نزدیک تره به خدا« 
براساس طرحی از محمود فرهنگ به نویسندگی 
و کارگردانی  حامد هوش��یاری و با بازی مجید 
علم بیگی و با صداپیش��گی رضا بنفشه خواه و 
جلی��ل فرجاد از 25 مهرم��اه تا هفتم آبان ماه 
 س��اعت 19:30 در خان��ه نمای��ش اداره تئاتر 

روی صحنه خواهد رفت. 

کیانوش دالوند کارگردان انیمیشن »ناسور«:
انیمیشنبههیچوجهفقطمختص

کودکونوجواننیست
 کیانوش دالوند کارگردان انیمیشن »ناسور« 
مخاطب انیمیش��ن را تمام گروه های س��نی 
دانس��ت و گفت: من به هیچ وجه انیمیشن را 
مختص کودک و نوجوان نمی بینم. به گزارش 
ستاد خبری جش��نواره فیلم کوتاه تهران، این 
کارگردان درباره نقش و تاثیر جش��نواره فیلم 
کوتاه تهران بر فیلمس��ازان ج��وان، گفت: این 
جش��نواره ب��ه دلیل خلوص و عش��قی که در 
فیلمسازان آماتور، تجربه گرا و جوان که عموم 
شرکت کنندگان آن را تشکیل می دهند همیشه 
جایگاه ویژه ای در بین مشتاقان سینما داشته و 
دارد. وی افزود: کیفیت و قدرت اثرگذاری فیلم 
تولیدشده به ظرافت نگاه و هوشمندی خالقان 

آن بستگی دارد.

برگزاریمراسمتشییعپیکر
سعیدکشنفلاح

مراسم تشییع پیکر سعید کشن فاح صبح 
دوش��نبه با حضور هنرمندان و ش��اگردان وی 
در حوزه هنری برگزار ش��د. به گزارش فارس، 
مراس��م تشییع از روی س��ن تالار اندیشه آغاز 
شد و پیکر وی بر دوش هنرمندان قرار گرفته و 
بدرقه استاد تئاتر کشور با ذکر یاحسین صورت 
گرفت. محسن مومنی شریف، مدیر حوزه هنری 
ضمن تسلیت به خانواده و جامعه هنری گفت: 
من در محضر ایشان از فضایل ایشان صحبت 
کردم و امروز متاس��فم که باید در مقابل پیکر 
ایش��ان س��خن بگویم. او فردی بود که تسلیم 
بیماری نشد و همیشه پرتاش بود، این مشیت 
الهی بود. ایشان شخصیت والا و ارادت برانگیزی 
است. خصایل نیکو و صفات زیبایی در شخصیت 
ایشان وجود داشت.  در مراسم تشییع پیکر این 
هنرمند انقابی مدیران حوزه هنری به همراه 

هنرمندان حوزه تئاتر و ادبیات حضور داشتند.

پخشمستند»کیمیا«ویژهسالگرد
آیتاللهمهدویکنی)ره(

مس��تند 5 قس��متی »کیمیا« ویژه سالگرد 
آیت الله مهدوی کنی)ره( روی آنتن ش��بکه های 
سیما رفت. به گزارش باشگاه خبرنگاران جوان، 
حمید نوبهار تهیه کننده مستند »کیمیا« از پخش 
این مستند در شبکه های سیما خبر داد و گفت: 
مستند 5 قسمتی »کیمیا« ویژه سالگرد آیت الله 
مهدوی کنی )ره( از یکشنبه شب 25 مهرماه آغاز 
شده و تا 30 مهرماه از شبکه های سراسری سیما 
ب��ه روی آنت��ن خواهد رف��ت. وی در ادامه بیان 
کرد: مس��تند »کیمیا« به 5 ویژگی شخصیتی 
آی��ت الله مهدوی کنی )ره( از قبیل ولایت مداری، 
فراجناحی بودن، شیفته انقاب نه قدرت، عرفان 

عملی و نیروسازی برای انقاب می پردازد. 

نمایش»عاشقانهایبرایعباس«
درتماشاخانهایرانشهر

نمایش »عاش��قانه ای برای عباس« کاری از 
سیدعلی موس��ویان و به تهیه کنندگی محسن 
زارع اش��کذری از 2۸ مهرماه با موضوع ش��هدای 
مدافع حرم در تماشاخانه ایرانشهر اجرای خود را 
آغاز می کند. به گزارش تسنیم، این نمایش نگاهی 
به زندگی شهید مدافع حرم، مصطفی صدرزاده، 
یکی از فرماندهان گردان عمار لش��کر فاطمیون 
در س��وریه دارد. در خاصه داستان این نمایش 
آمده است: س��یدعباس نانوای ساده ای است که 
در ورامین زندگی می کند. براساس اتفاقی تصمیم 
می گیرد به س��وریه و عراق رفت��ه و با نیروهای 

تکفیری  بجنگد.

برگزاریشبشعرعاشورایی
تازه ترین مراس��م »در حلقه رن��دان« که به 
مناس��بت ایام عزاداری اباعبدالله الحس��ین)ع( با 
عنوان »رندان تشنه لب« برگزار می شود، میزبان 
شاعران عاشورایی بود. به گزارش فارس، محمدعلی 
مجاهدی شاعر پیشکسوت آیینی کشور در این 
مراس��م با بیان اینکه قیام امام زمان)عج( مکمل 
و ادامه دهن��ده راه امام حس��ین)ع( خواهد بود، 
عنوان کرد: بهتر اس��ت شعرهای عاشورایی این 
ارتباط و پیوند را نش��ان دهند. فرهنگ عاش��ورا 
با فرهنگ مهدویت س��نخیت تمام عیاری دارد و 
تفکیک پذیر نیست. اسماعیل امینی، شاعر، منتقد 
ادبی و مدرس ادبیات نیز شعری به زبان ترکی در 
مدح حضرت عباس)ع( و ش��عر دیگری به زبان 
فارس��ی خواند. استاد بانی، صابر قدیمی، ریحان 
صفت، عبدالله مقدمی، محمود حبیبی کسبی، 
عباسی، سیامک روشن و سیدحسن صفاری دیگر 
شاعرانی بودند که اشعاری خواندند و ارادت خود 
به اباعبدالله الحس��ین)ع( را نشان دادند. در پایان 
 مراس��م، علی انسانی ش��اعر و مداح پیشکسوت 

اهل بیت)ع( به مداحی پرداخت.

رونماییازکاراکترهایانیمیشن
سینمایی»فیلشاه«

انیمیش��ن  کاراکتره��ای 
ب��ه  فیلش��اه  س��ینمایی 
محمدیان  هادی  کارگردانی 
در اولین پوس��تر رسمی این 
انیمیشن رونمایی شدند. به 
گزارش فارس، »فیلشاه« جدیدترین محصول 
گروه »هنر پویا« به کارگردانی هادی محمدیان 
و تهیه کنندگی حامد جعفری است که پیش 
از این انیمیشن ارزنده »شاهزاده روم« را تولید 
کرده بودند. »فیلشاه« با اتمام مراحل مدلسازی 
کاراکترها و طراحی استوری ریل، مدتی است 
وارد فاز تولید شده و قرار است برای نخستین 
بار در سی و پنجمین جشنواره بین المللی فیلم 

فجر رونمایی شود. 

مرتضی اسماعیل دوست: گفت وگو با علی 
روئین تن به دلی��ل صریح اللهجه بودنش 
همیشه جالب و همراه با نکاتی قابل تامل 
است. از جمله گفت وگوی چند ساعته ام 
که چندی پیش به بهانه فیلم عاشورایی 
»دل شکس��ته« با این فیلمساز انجام شد 
اما س��مت و سویی دیگر به خود گرفت و 
سوال و جواب ها کناره های مختلفی یافت 

که البته خواندنی است.
***

 فیل�م »دل شکس�ته« اک�ران چن�دان 
مناسبی نداشت اما هنگامی که به شبکه 
نمایش خانگی آمد، جریان ش�یفته واری 
برای�ش ایج�اد ش�د. پیش بین�ی چنین 

استقبال مردمی را از این فیلم داشتید؟
فیلم »دل شکسته« در همه این سال ها 
آنقدر جریان س��از ش��د که واقعا غیرقابل 
تصور اس��ت. کسی نیست که این فیلم را 

در شبکه نمایش خانگی ندیده باشد. مردم بارها این 
فیلم را دیده اند چون از جنس آنهاست.

  حالا جای پرسش است که چرا چنین فیلمسازی 
که رگ خ�واب مخاطب را با اث�ری قصه گو و جذاب 
می داند، سال هاست اثری را به تولید نرسانده است؟!

من در همه این سال ها که نتوانستم و نگذاشتند 
فیلم بسازم، یک لحظه کوتاه نیامده ام. من جزئی از 
مردم هستم اما هر چه طرح و فیلمنامه ارائه دادم رد 
شد. همین حالا 30 فیلمنامه آماده و کار نشده دارم.

 مهم ترین مانع برای فعالیت ش�ما چه بوده است؟ 
نام ه�ای مختلفی از آثاری را که قرار س�اخت آنها را 
داشتید در این سال ها شنیدم که به سرانجام نرسیده 
است، مانند فیلمنامه »اکبرشاه« که این اواخر مطرح 
ش�د. برای عدم ارائه مجوز به آنها چه دلایلی آورده 

می شود؟
هیچ مشکلی وجود ندارد و تنها با علی روئین تن 
مشکل دارند. »اکبرشاه« را هم که داستانی عاشقانه 
دارد هن��وز ندادم بخوانند و در کمدم مانده اس��ت. 
فیلمنامه های مختلفی آماده کردم. یکی ترسیده به 
فیلمسازی که فیلمش توقیف شده مجوز بدهد و آن 
دیگری یک انگ دیگری زده و یکی گفته چپ است 
و یکی گفته راست است و یکی گفته کج است! هیچ 
مسؤولی هم خوشبختانه دنبال دردسر نیست! آنقدر 

به من انگ زدند که خودم دچار توهم شدم! 
 کدام یک از فیلمنامه های ت�ان به مرحله ای جدی 

برای فیلمسازی نزدیک تر است؟
برای شخص بنده همه فیلمنامه ها جدی است. 
»اکبرش��اه«، »مزدور«، »کرش��مه« و فیلمنامه های 
دیگری آماده برای س��اخت اس��ت ام��ا هیچ ارگانی 
حاضر نیس��ت همان کمکی را که به بقیه می کند، 
برای من هم انجام دهد. مهم نیس��ت، همه زندگی 

که فیلمسازی نیست.
 اما حرفه ش�ما فیلمسازی است و باید حق قانونی 

برای فعالیت داشته باشید!
بله! درست می گویی و مهم است که من جلوی 
زن و بچه خود ش��رمنده نباشم که متاسفانه سال ها 
این مساله را باعث شدند! من می گویم اگر الگوی ما 
علی)ع( است حتی اگر من کافر باشم می توانم توبه 
ک��رده و دوباره کار کنم. اگر به مملکت خود خیانت 
کردم حتما باید مرا دادگاهی کنند اما اجازه دفاع هم 
به من نمی دهند! هیچ کس از اهالی سینما نپرسید 
که در این سال ها چگونه زندگی می کنم. به هر حال 
همیشه استقال تنهایی هم می آورد. مولایم علی نیز 
سال ها خانه نشین شد. مردم نجیب و پاک ایران هم 

تنها  هستند.
 نوع مواجهه مردم با کارگردان »دل شکس�ته« در 

این سال ها چگونه بوده است؟
من با مردم زندگی می کنم و درون آنها هس��تم. 
در صف نانوایی کنار مردم هس��تم. با اتوبوس و مترو 
رفت و آمد می کنم. من به عشق مردم به سر می برم 

و تحت هر شرایطی فیلم نخواهم ساخت.
 درب�اره تولی�د و عرض�ه آثار س�ینمایی می توان 
دوره های مختلفی را مورد بررس�ی قرار داد که برای 
نمونه آثار کمدی یا مل�ودرام در صدر توجهات قرار 
گرفتند. به نظرتان در این دوران که امکان دسترسی 
به انواع و اقسام شبکه ها و آثار تصویری وجود دارد، 
می ت�وان گ�زاره ژانری و موضوع مش�خصی را برای 

مخاطب ایرانی در نظر گرفت؟
طی س��ال های مختلف همه ن��وع فیلمی در هر 
ژان��ر و موضوعی ف��روش خود را داش��ته و برخی ها 
ناموفق بوده اند، پس مساله مهم ساخت فیلم خوب 
برای مردم است. مخاطب از هر فیلم خوبی استقبال 
می کن��د و ارتباطی به دوره ه��ا هم ندارد. فیلم هایی 
هم هس��تند که با هیاهو مش��تری پیدا می کنند و 
مورد اقبال قرار می گیرند. متاسفانه گاهی شرایطی 
غیرطبیع��ی به وج��ود می آید که ه��م فیلم صفر 

می فروشد و هم فیلم صد!
 پ�س معتقدید نمی توان مخاطب ایرانی را براحتی 

شناسایی کرد؟ 
ببین، وقتی آنارش��ی به وجود بیای��د یا به زبان 
دیگر هنگامی که آب گِل آلود می شود آن که آسیب 
می بیند ماهی زلال پرس��ت اس��ت! اما اگر فلس��فی 
بخواهی نگاه کنی حقیقت موقعی شکل می گیرد که 
زلالی وجود داشته باشد. ما حالا نه تنها دچار کمبود 

آب هس��تیم بلکه به زیادی گِل دچار شده ایم و غبار 
در هوای مان پر شده و نفس های مان سرشار از غبار 
است! موقعی که زور و تزویر بر حقیقت بچربد دیگر 
چه می توان کرد؟ الان روزهای گندیدن نمک سفره 

ما است که باید برکت سفره ما می شد.
 گفته های تان نشان می دهد خیلی ناامیدانه به سر 
می برید! و خارج از دایره تصور دولت »تدبیر و امید« 

هستید!
اصا ناامید نیستم. این دولت به ما گفته تدبیرش 
از من و امیدش برای ش��ما اما حالا ناامیدی برای ما 
باقی مانده اس��ت! من کاری به آقای روحانی ندارم و 
این دولت برود، باز هم دولتی دیگر همین است. یک 
چیزی می خواهم بگویم. تا وقتی هر مسؤولی دنبال 
جمع کردن رای باش��د حرف های آرمانی می زند اما 
همین که قدرت را در دست گرفتند اولین کاری که 
می کنند روبه روی همان مردم می ایستند! مردم اما 
زلال و پاک هس��تند. اتفاقا این را هم به شما بگویم 
که در همه این سال ها و در جریان اتفاقات سال ۸۸ 
برخی که در این نظام مسؤول بودند با هم درافتادند 
و حتی خواستند نظام را ساقط کنند اما همین مردم 
نگذاشتند. مردم حساب افراد و مسائل مختلف را با 
اسام جدا می کنند. اگر به مردم پشت نکنیم حتما 
در انجام مسؤولیت موفق خواهیم بود. به خدا قسم 
تنها مردمی که تا آخرین نفس پای آرمان های خود 

می ایستند همین مردم ایران هستند. 
 با وجود همه تنگناها همچنان وفادار به س�رزمین 

خود هستند.
خیلی نجیب و شریف هس��تند. مردم وفادار به 
آرمان های خود هس��تند. هیچ کدام از مردمان دنیا 
نمی توانند به ترنم قرآن خواندن ایرانیان گوش نکنند. 
مردم ایران خیلی بزرگ هستند. شما بروید مساجد و 
امامزاده های ایران را ببینید که چه آدم هایی با انواع و 
اقسام ظواهر دارند عبادت می کنند و نماز می خوانند. 
من مستندی س��اختم که هنوز مونتاژش نکرده ام. 
خیلی جالب اس��ت. دوربینی بردم به مسجد الجواد 
و انواع جوان ها را دیدم که حتی برچس��ب خالکوبی 

داشتند، آن را کندند و نشستند 
نمازشان را خواندند. خدا شاهد 
است همه دختران ایرانی نجیب 
هستند و اگر برخی بی حجابی 
می کنند، به گمان خود دارند با 
جریانی که با آن مشکل دارند، 
مب��ارزه می کنند. م��ردم ایران 
بموقع عزاداری شان را می کنند، 
بموق��ع خوش��حالند و بموقع 
حماسه می آفرینند. حماسه ها 
را همی��ن م��ردم آفریدن��د اما 
مس��ؤولان ما چه کردند؟! انگار 
مدیران در مملکت ما همچون 

انرژی هس��تند و از شکلی به شکل دیگر درمی آیند 
و تمام نمی شوند!

  سینمای شما را در چه دسته ای می توان قرار داد؟ 
چون بخش مهمی از تولیدات سینمای ایران را آثاری 

خنثی و بی پایه از نگاه تشکیل می دهند!
آفرین! به طور کلی بخش اعظمی از س��ینمای 
جهان را در طول تاریخ همین آثار خنثی و فیلم های 
فاحشه تشکیل می دهند که اتفاقا خیلی هم عزیز به 
حساب می آیند. من هم 2 راه برای عرض اندام بیشتر 
نداشتم که یا جزو س��ازندگانی باشم که دنبال آثار 
جنس��یتی و فیلم های صرفا مادی می روند یا اینکه 
خنثی باش��م. اما من هیچ کدام نخواهم بود و فقط 
با مردم س��ر و کار دارم و برای مردم فیلم می سازم. 
وضعیت فرهنگی ما هم که نامش��خص است و اصا 
مشخص نیست که اگر فیلمسازی دچار مشکل شود 

باید پیش چه کسی برود!
 پس مهم ترین مش�کل را نبود متولی مشخص در 

فرهنگ می دانید.
آدم ها براساس لیاقت انتخاب نمی شوند و شرایط 
مش��خصی ندارن��د. اصا م��ن یک چیزی به ش��ما 
بگویم که در کل تاریخ ایران تنها یک دوره داش��تیم 
 که ش��رایطی مشابه امروز ایران داش��ت و آن دوران 
شاه سلطان حس��ین بوده که در عرض چند دقیقه 
قطعیت تبدیل به ضد خود می شد. ما هیچ وقت در 
هیچ کدام از دوره ها مسؤولی دولتی نداشتیم که پای 

حرف خود بایس��تد. در صورتی که اگر هر ش��خصی 
از حدود مسؤولیت خود بگذرد باید مورد بازخواست 

قرار بگیرد. 
 اصلا مواضع رفتاری علی روئین تن بر چه اساس�ی 

است؟
مواضع من براس��اس آل علی)ع( ش��کل گرفته 
اس��ت. مواضعی که از قرآن و عترت آمده است و هر 
چیزی غیر از این باش��د، من با آن مشکل دارم. مگر 
در اسام زیرپا گذاشتن حرف خود و دسیسه پردازی 
باید وجود داشته باشد که خیلی از مسؤولان اینگونه 
هستند؟ متاسفانه ناهنجاری های اخاقی در عرصه 
قدرت طلبی مسؤولان فرهنگی وجود دارد و در این 
باره مش��اهدات و خاطرات زیادی دارم که می توانم 
عنوان کنم. این مسلمانی نیست! اینها بدیهیات یک 
مسلمان اس��ت که رعایت نمی شود. اینکه یک بچه 
مسلمان مسؤولیتی که برعهده اش گذاشته شده را 

رعایت نمی کند. 
 شما نسبت به آرمان های خود در این کشور منتقد 

هستید؟
من می گویم ایدئولوژی جمهوری اسامی ایران 
براس��اس مواضعی ایجاد ش��ده که وقتی یک جای 
کار بلنگ��د همه چیزش را زیر س��وال می برد. مثا 
آن مرتیک��ه دیوانه ترامپ در آمری��کا اگر هم کاری 
کند مواضع حزبش را دچار مش��کل می کند اما اگر 
مس��ؤول این مملکت خافی انجام دهد پاشنه این 
مملک��ت را خراب می کند. برخی مس��ؤولان با خدا 
معامله نکرده و سیاس و دروغگو هستند. جامعه دیگر 
طاقت دروغ پردازی های آن مسؤول را ندارد و کنارش 
می زند. در عین اینکه بزرگان مملکت این وضعیت را 
نمی خواهند اما یکسری مسؤول دروغگو همه چیز را 

خراب می کنند.
 حالا اگر سراغ بررسی حفره های فرهنگی در جامعه 

برویم به چه مواردی خواهیم رسید؟
ببینید! آقای عل��ی جنتی از افراد س��ابقه دار در 
مبارزات انقابی بوده و حتی مبارزات چریکی داشته و 
نهج الباغه تدریس می کرده است اما می خواهم به این 
مساله بپردازم که چه بر سر این 
آدم آمده که وقتی وزیر فرهنگ 
می ش��ود هر لحظ��ه حرف ها و 
تصمیمات��ش عوض می ش��ود! 
یک روزی می گوید می خواهم 
خاط��رات دوران خاتم��ی را در 
وزارت ارش��اد محو کنم و هفته 
بع��د می گوی��د خواننده ه��ا را 
بفرس��تید حوزه علمیه قم! این 
آدم چه می گوید؟ این کدام علی 

جنتی است؟
 از نظ�ر ش�ما ک�ه دوره های 
مختلف مدیری�ت فرهنگی را 

شاهد بوده اید، دلیل این فقدان استراتژی چیست؟
علتش را در قالب یک سخن از دینمان می گویم 
ک��ه عنوان می کند یا برو ب��ه اجتهاد برس تا بزرگی 
کنی و دیگران به ت��و اقتدا کنند یا اینکه بزرگوارانه 
بیا و تقلید کن تا موفق باش��ی. اگر بخواهیم ایران را 
به یک کندو تش��بیه کنیم، هر کندو یک ملکه دارد 
و بقیه کارگرند اما در این مملکت هزاران زنبور ملکه 
داریم و تنها یک زنبور کارگر اس��ت و نتیجه همین 

شده که می بینیم. 
 به عدم توان مدیریتی در وزارتخانه ارش�اد اشاره 

می کنید!
نمی شود بدون مدیریتی قاطع در عرصه فرهنگ 
کار کرد. آن هم در این مملکت که هر نهاد و شخصی 
تلقی خاص��ی از حوزه فرهنگ و هنر دارد. من همه 
تقصیرها را از جانب آقای جنتی نمی دانم و تنها مثال 
زدم. همه جامعه دچار این چند دستگی شده است. 
مثا در زمینه دفاع مق��دس 2 ارگان وجود دارد که 
می خواهد س��ردمدار فعالیت در این زمینه باشد اما 
رابطه همین 2 نهاد با هم همچون کارد و پنیر است! 
با این شرایط فکر می کنید نتیجه مناسبی به دست 

می آید؟
 ب�ه هر حال چنین ش�رایطی در هر مجموعه ای به 

دلیل نبود انسجام مدیریتی حاصل می شود! 
بای��د بالاخره به یک وحدت��ی در تصمیم گیری 
فرهنگی برسیم؟ وجود سایق مختلف لازم است اما 

دیگر سر اصول که نمی شود هر مسؤولی 
ساز خودش را بزند. »مستور و مست هر 
دو چو از یک قبیله اند/ ما دل به عشوه که 

دهیم اختیار چیست؟«
 چگون�ه می ت�وان به یک اس�تراتژی 
مشخص فرهنگی براساس چارچوب های 

نظام رسید؟
وقت��ی رژیم پهلوی تصمیم گرفت با 
دین مردم بازی کند نتیجه اش به انقاب 
اسامی منجر شد. انقاب اسامی یعنی 
اینکه باید همه چیز را براساس دین اسام 
قضاوت کرد و لااقل ساده ترین انگاره های 
مذهبی باید در این مملکت رعایت شود. 
مسؤول این مملکت باید راستگو، شریف، 
درستکار و خالص باشد و پای حرف خود 
بماند. الان خیلی ها سیاس شده اند و به 
آل علی نسبتی ندارند. شما می خواهید از 
من نام شخص به خصوصی را دربیاورید! 
اما نقد من به ش��خص نیس��ت و نسبت به سیستم 

موجود نقد دارم.
 مس�اله مهم بررس�ی وضعیت موجود فرهنگی و 

رسیدن به شرایطی بهتر است.
ببینید! این مسائل به شکل ناجوانمردانه ای توسط 
برخی به ظاهر خودی ها اتفاق می افتد. یادت باش��د 
خوارج هم نماز شب خوان بودند اما آنگونه در تاریخ 
رفتار کردند. من می گویم باید سره از ناسره مشخص 
ش��ود. ش��ما ببین چگونه اول انقاب خیلی ها برای 
رسیدن به انقاب اسامی بچه هایشان را جلوی دیوار 
گذاشتند اما حالا به خاطر بچه شان، انقاب را جلوی 
دیوار می گذارند! حتی ایران و اس��ام را جلوی دیوار 
می گذارند. این خیلی خطرناک است و باید دغدغه 

امروز ما باشد. 
 در این فضا چگونه می تواند اثر هنری قابلی بیرون 

بیاید؟
ب��اور کن بهترین جایی که یک کس��ی می تواند 
پولدار شود همین کشور است، چون راحت می توان 
در اینجا فیلم ریاکارانه ساخت، بعد هم پزش را داد. 
فیلم های افرادی توقیف می ش��ود که یا می خواهند 
سوپراپوزیس��یون)!( بش��وند و بروند چند پاسپورت 
خارجی بگیرند و به خارج پناهنده شوند یا افرادی که 
دغدغه دارند و آثاری جدا از ریاکاری ظاهری معمول 
می سازند. حالا آن فیلمسازان توقیفی که دسیسه ای 
در سر دارند به اندازه کافی پشتوانه داخلی و خارجی 
دارند! اما آن اف��راد دغدغه مند، یتیم و بی بهره باقی 
می مانن��د. چه بگویم که به قول س��عدی: س��گ را 

گشاده اند و سنگ را بسته!
 وضعیت فیلم »زمهریر« مختومه اعلام شده است؟

وضعیت��ش هن��وز نامش��خص اس��ت و جواب 
مش��خصی هم به ما نمی دهند. اصا به شما بگویم 
یکی از معضات موجود این اس��ت که هیچ کس��ی 
به صراحت پاس��خگوی دیگری نیس��ت و هر کسی 
می خواهد مساله ای را به نفع خود تمام کند. می گوید 
از بالا گفتند! در صورتی که چنین چیزی نیس��ت. 
اصا مگر این فیلم توقیف نش��ده اس��ت؟ پس چرا 
یک بار به من نگفتند کجایش مش��کل دارد و اصا 
می تواند اصاحیه داش��ته باش��د؟! اما هیچ چیزش 

مشخص نیست. 
 ش�ما بعد از توقیف فیلم »زمهریر« و عدم فعالیت 
در این سال ها شرایط فعالیت در فضا و کشور دیگری 

را نداشتید؟!
بعد از وضعیتی که برای »زمهریر« پیش آمد در 
حدود 12، 13 پیشنهاد پناهندگی به من شد. حتی 
هنگامی که فیلم »دلشکس��ته« هم 2 سال توقیف 
بود، به من پیشنهاد می دادند چون آنها منتظر آدم ها 
هستند تا سوءاستفاده کنند. حتی یکی از سینماگران 
به من گفت چرا از این مملکت نمی روی! اما من کجا 
بروم پناهنده شوم؟! اگر قرار است جایی پناهنده شوم 
به دامن این مردم خواهد بود که همیشه جزئی از آنها 
بوده و خواهم بود. من نوکر این مردم هس��تم و هر 
زمان بتوانم فیلم بسازم برای آنها و از دغدغه هایشان 
خواهد بود. از س��ال 13۸۸ تا به حال بیکارم، امسال 
هم که پروانه گرفتم پول ساختش را ندارم. اما مهم 

نیست چون مسائل مهم تری برایم وجود دارد.
 موارد مختلفی به فیلم »زمهریر« نسبت داده شد 
از جمله اینکه فیلمی ضد دفاع مقدس�ی است. علی 
روئین تن هنگام ساخت این فیلم چه نگاهی داشته 

است؟
من این فیلم را براس��اس تنهای��ی علی و آل علی 
ساختم. اسم شخصیت ها بر این اساس انتخاب شده 
ک��ه قهرمانش علی نام دارد و برادرش عقیل اس��ت و 
پ��درش ابوطالب نام دارد. علی)ع( اس��وه مردانگی ما 
اس��ت که به وجودش می بالیم و علی همیش��ه تنها 
اس��ت. »زمهریر« هم درباره همین تنهایی است. من 
باید خیلی پس��ت باشم که فیلمی ضد دفاع مقدسی 
ساخته باشم. ۸ س��ال از تاریخ مردمان این سرزمین 
در این جنگ بوده است و من هیچ زمان به آن ۸ سال 
پشت نخواهم کرد. یک چیز دیگری هم به شما بگویم 
نه تنها این نظام بلکه هر نظام دیگری هم باشد باز هم 
نمی تواند به دوران دفاع مقدس و بزرگی ش��هدای ما 
بی احترامی کند. من تنها پش��توانه ام مردم هستند و 
به هیچ جایی وابسته نیستم و به شما قول می دهم تا 

همیشه سر آرمان هایم باقی خواهم ماند.
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بعد از وضعیت�ی که ب�رای »زمهریر« 
پیش آمد در حدود 12، 13 پیش�نهاد 
پناهندگی به من شد. حتی هنگامی که 
فیلم »دلشکسته« هم 2 سال توقیف 
بود، به من پیشنهاد می دادند چون آنها 
منتظر آدم ها هس�تند تا سوءاستفاده 
کنند. حتی یکی از سینماگران به من 
گفت چ�را از این مملکت نمی روی! اما 
من کجا بروم پناهنده شوم؟! اگر قرار 
است جایی پناهنده شوم به دامن این 

مردم خواهد بود
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